
Høringssvar til Stevns Kommune vedr. kystsikring

Afgivet af bestyrelsen for Grundejerforeningen Jernet den 30. januar 2023

G/F Jernets bestyrelse skal hermed udtrykke sin anerkendelse af det store arbejde, som Stevns Kommune har
lagt i udarbejdelsen af strategien for kystsikring og i planlægningen af den videre process til realiseringen af 
projektet.

G/F Jernets bestyrelse tilslutter sig fuldt ud målsætninger i strategien og udtrykker vores tillid til, at kommu-
nen og dens tekniske rådgivere har valgt den rette løsning til kyst- og vandafledningssikringen i området.

Bestyrelsen tilslutter sig oprettelsen af et kystsikrings- pumpe- og digelaug og foreningens deltagelse heri. 

Bestyrelsen har den 29. januar afholdt orienterings- og debatmøde for foreningens medlemmer om kystsik-
ringstrategien. På mødet deltog ca. 50 medlemmer, som udtrykte bred tilslutning til den fremlagte strategi. 
Desuden fremkom en del kommentarer, der gengives nedenfor. 

1.  Bestyrelsen og de fremmødte medlemmer tilslutter sig princippet om en solidarisk fordeling af udgifterne 
til kystssikrings gennemførelse og vedligehold. Bestyrelsen vil samtidig henstille, at opkrævning af bidraget 
sker via ejendomsskattebilletten af to grunde: 1) som en nem og billig måde at foretage opkrævning af et 
standardbidrag; 2) for at give mulighed for at indefryse bidraget sammen med ejendomsskaterne for de med-
borgere, der måtte have brug for det.

2.  Bestyrelsen henstiller, at der ved placering af diget tages hensyn til det eksisterende stianlæg, især på 
strækningen fra Spættevej og forbi Garderhøjen. Diget bør så vidt muligt placeres på vandsiden af stianlæg-
get, hvilket dels løser et eventuelt problem med indkig fra offentlig sti, dels sparer omkostninger til anlæg-
gelse af nye stier. 

3.  Diget er projekteret til at følge langs Garderhøjen et stykke ind i landet. Bestyrelsen henstiller at blive 
taget med på råd ved den endelige projektering af diget, så der skabes tilstrækkelig værn mod indtrængede 
vand fra skoven i tillfælde af stormfold og tilstrækkelig afstand til at forhindre indkig.

4.  Bestyrelsen opfordrer til, at der ved den endelig projektering af diget tages hensyn til adgang til strandom-
råderne for gangbesværede beboere, der har brug for at kunne passere op over et dige. 

5.  Bestyrelsen opfordrer til en dialog med grundejerforeningerne om minimering af miljøgener ved anlæg af 
diget, herunder til- og frakørsel med materialer og materiel.

6.  Bestyrelsen gør opmærksom på, at der findes søer eller naturlige lavninger til opsamling af regnvand på 
området, der bør kunne indtænkes i den samlede projektering for vandafledningen i området. Dette kan evt. 
suppleres med ekstra pumper.

7.  Bestyrelsen skal forhøre sig om hvem, der skal bære udgifter til eventuel omlægning af kloakering ved 
anlæg af dige og grøfter. 

8.  Bestyrelsen skal forhøre sig om hvorvidt den genetablerede kystnatur og forbedrede publikumsadgang 
langs kysten bør føre til inddragelse af en videre kreds af kommunens borgere i en solidarisk finansiering af 
anlægget. 

9.  Bestyrelsen ønsker samtidigt at forhøre sig om muligheden for at samtænke kystsikringsprojektet med en 
kommunal plan for især skovrejsning i området bag bebyggelserne, der vil have direkte og positiv indvirk-
ning på problemer med vandafledning og grundvandsspejl.

10. Bestyrelsen har modtaget et medlemsforslag om at flytte et kommende dige langs foreningens grundstyk-
ke ud til strandkanten og udnytte den eksisterende ophobning af materialer til et lave et klitdige.

På bestyrelsens vegne

Jacob Gammelgaard
Formand


